
Verbeterd exemplaar 

STAATSCOMMISSIE VAN' ADVIES' INZAKE BET 'KIESSTELSEL 
EN V/ETTELIJKE REGELING DER POLITIEKE PARTIJEN 

Notulen dor tweede plenaire vergadering, gehouden ten 
Departemento van Binnenlandse Zaken op Woensdag 
7 Óotober 19.53 te- 14.1.5 uur. 

Aanwozig. z i jn: Do leden van' de Staatscommissie 
(met uitzondering van. Jkvr. Mr.C.W.I.Wttewaall van 
Stoetwogen en de heren Pro f.Mr. Dr. Q. van den Bergh, 
E.E.Albrecht, C.van den Heuvel, Mr.B.H.Kazemier en 
Dr.B.ïï.M.Vlokke) on de adjunct-secretarissen. 

Na opening der vergadering door de Voorzitter 
worden do notulen der installatie-vergadering en die 
. der eerste vergadering, gohoudon op 17 April 1953, 
behoudens een kleine wijziging, door de vergadering 
goedgekeurd. 

De Voorzitter deelt mede, dat in de commissie ' 
van voorbereiding in plaats van Mevrouw Dr.H.Verwey-
lonkor, dio door drukko bezigheden daarin goon zitting 
kon nemen, Jkvr.Mr.C.W.I.Wttewaall van Stoetwegen is 
benoemd. 

De commissie va.n voorbereiding heeft een aantal 
vraagpunten opgesteld als uitgangspunt voor de dis
cussie in de plenaire vergadering. Het is do bedoe
ling naar aanleiding van deze vraagpunten beschou
wingen te houden. 

Op de vraag van de Voorzitter, of or nog wijzi
gingen der in cie • agentia vermelde vraagpunten worden 
voorgesteld, merkt' Mr.van djejr_ _Gcos_ van Nators op, dat 
de vraagpunten z.i.te veel* Ei$n gezien vanuit het 
nationale standpunt. Hij zou het wenselijk achten, 
gezien het spoedig tot stand komen van het statuut 
der Europese Gemeenschap, mede in onderzoek te nemen 
de vraag, hoe het kiesrecht voor Nederland in dio 
gemeenschap geregeld dient te wordon. Hij stelt voor, 
voor zover dit niet onder do opdracht der commissie 
valt, deze opdracht enigszins uit te breiden on ook 
hierover een vraagpunt op to nemen. 

De Voorzitter en Prof.Oud zijn van mening, dat 
do opdracht'van de commissie zeker niet insluit een 
bestudering van het kiesstelsel in een eventuele 
Europeso Gemeenschap. Zij stellen voor, deze materie 
aan do Regering ovor to laten'. Deze opvatting blijkt 
algemene instemming te hebben. 

Dr.Albcring vindt hot logischer, uit to gaan van' 
het kiesstelsel dan van do belangstelling der kiezers. 

Do Voorzitter geeft toe, dat do volgorde der 
vraagpunten anders zou-kunnen zijn,'doch acht hot 
niet noodzakelijk, dezo te wijzigen. 

: * Prof.Oud is van mening, dat vraag I primair is, 
denar, wanneer do zo vraag bevestigend zou worden be
antwoord, het kiesstelsel niet gewijzigd behoeft te 
worden. 
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2. 

Me vr o uw Ve rwe y - J" o nke r zou in vraag I achter het 
woord "belangstelling" willen invoegen de woorden "en 
medeleven", daar zij ook tot uiting wil laten komen 
do belangstelling van do kiezer voor de rol, die deze 
in het kiesstelsel speelt. De vergadering heeft tegen 
deze toevoeging geen bezwaar. 

Pro f « buyMte e ziet vraag no. IV primair, er van 
uit gaande, dat het dool der commissie is een ant
woord te geven pp de vraag: "Hoe verkrijgen wij een 
goede volksvertegenwoordiging?". Hij wil hiermede do 
norm voor het onderzoek vastleggen. De vergadering 
besluit de voorgestelde volgorde dor vraagpunten niet 
te veranderen . 

Mevrouw Vorwcy-Jonker merkt op, dat de vraag
stelling volledig is ingesteld op de verkiezingen 
voor het parlement en daardoor onvoldoende rekening 
houdt met de juist.bij de gemeenteraadsverkiezingen 
optredende belangengroeperingen, die niet' parallel 
lopen aan do politieke partijgroeperingen. 

'Prof.Donnejr stelt voor, een zelfstandige vraag 
in te voegen, namelijk: "is eventuele differentiatie 
gewenst voor de samenstelling van de besturen van 
gemeente en provincie?'' '• 

De Vopjezittor stelt voor deze vraag in te voegen 
als vrétag Ila, waarmode de vergadering zich kan ver
enigen. 

• Bij do behandeling van de vragen zelf zegt 
Prof.Oud, enkele korte opmerkingen ter opening van de 
discussie te willen'maken, welke hij als terloops en 

• onvolledig aanmerkt. Hij wijst er o-p, dat hij van het 
oude districtenstelsel, nog een goede herinnering ' 
heeft, daar hij.zelf voor een district is gekozen. 
Het is allerminst zijn bedoeling, naar hot oude stel
sel terug te keren, maar wel vindt hij het waardevol,' 
het oude stelsel mot het tegenwoordige te vergelijken. 
Bij het districtenstelsel,was de belangstelling gro
ter dan thans. Er speelde oen sportief element mee. 
Men vast, dat van de 3 a 4 candidaten er maar öén 
kon worden gekozen. Thans, nu de E.V. ingeburgerd is, 
kennen do kiezers nog slechts de naam boven aan do 
lijst. De andere namen zijn hun onbekend. Alle par
tijen, behalve de K.V.P., hadden bij de laatste ver
kiezingen slechts één lijstaanvoerder in het gehele 
land. Bij het districtenstelsel kenden do kiezers wel 
de candidaat van hun eigen district, alhoewel zij ook 
de andere gekozen candidaten niet kenden. 

Wanneer wij er van uitgaan, dat do evenredige 
.•'. vertegenwoordiging op de tegenwoordige ba.sis behouden 

moet blijven, rijst de vraag, hoe wij in dit stelsel 
de persoon van allo candidaten meer in de belangstel
ling kunnen plaatsen en hoe de locale band versterkt 
'kan worden. De wijziging in 1917 .gaf door het vernuf
tige systeem der'kieskringen allé vrijheid aan do 
partijen om to doen zoals zij. wilden. In do ontwikke
ling van 30 jaar hebben de partijen elkaar beïnvloed, 
zodat zij nagenoeg allen zijn'overgegaan tot do be
noeming van één lijstaanvoerder, daarmede profiterende 
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van do goodwill van deze persoon, zoals b.v. Dr.Drees# 
De partijen dienen weer enigermate terug te keren tot 
het locale, althans regionale element, b.v. door mid
del van een landsverdeling in vijf grote districten, 
waarbij een- candidaat slechts in eén district gesteld 
kan worden» Spreker wil gaarne van het lijstenstelsel 
af, waarvoor hij een plan technisch heeft uitgewerkt. 
In hoofdtrekken komt dit op het volgende neer: Men 
roepe vijf hoofdkiesdistricten in het leven, alle ver
deeld in gewone kiesdistricten, in totaal ongeveer 
100. Deze districten krijgen de functie van de tegen
woordige kieskringc Men kan geen lijsten van candida
ton stellen, maar slechts één candidaat per district, 
eventueel dezelfde in allo districten van een hoofd
district. Een partij,, die bev. vier zetels verwacht 
uit een hoofdkiesdistrict, stelt vijf candidaton in 
de verschillende kiesdistricten. Do stommen der vijf 
candidaton samengeteld levert do basis op voor de 
evenredige verdeling van de zotels tussen verschillen
de partijen. Indien aan bedoelde partij vier zetels 
worden toegewezen, zijn die vier van de vijf gestelde 
candidaten gekozen, die persoonlijk de meeste stemmen 
op zich hebben verenigd. De partij is dan genoodzaakt, 
de candidaten nominatief aan de kiezer te presenteren. 

De eventuele plaatsvervanging, b.v, 5 per candi
daat, behoeft niet op een stembiljet voor te komen on 
kan apart worden vastgesteld. Do nadruk ligt bij dit 
systeem op de te verwachten grotere belangstelling. 

Bij de vergelijking van de oude toestand en de 
tegenwoordige constateert spreker, dat de tegenwoordi
ge Staat niet op een lager peil staat dan vroeger. 

Evenmin is het peil van het parlement gedaald, 
alhoewel men over hot algemeen een andere indruk 
heeft, aangezien men vergeet, dat ook' vroeger de 
Kamer niet uit 100 Thorbeckes bèstonde Wel is de be
langstelling van de kiezers gedaald en daartoe dient 
men de kennis omtrent de politiek bij de mensen te 
vergroten. Ingaande op do gestelde vragen geeft spre
ker het volgende antwoord. 
"Vraag I, 

De belangstelling is sterk achteruit gelopen» 
Hierbij spelen echter vele andore factoren dan het 
kiesstelsel een rol0 
Vraag II« 

Het bezwaar, dat de locale band tussen kiezer en 
gekozene te zwak is, is gegronde Misschien was deze 
band echter vroeger te sterk*, 
Vraag III. 

De evenredige vertegenwoordiging, die moet blij
ven bestaan, heeft de kabinctsvorming bemoeilijkt. 
Het oude stelsel dwong tot samenwerking voor de ver
kiezingen. Onder het oude stelsel was er gedwongen 
concentratie. Do evenredige vertegenwoordiging is in
gesteld om dit bezwaar te voorkomen• 

Aan beide stelsels kleven nadelen en voordelen, 
doch het nadeel wordt steeds het sterkst gevoeld. Bij 
het oudo stelsel moest men zich rekenschap geven van 
de richting van het tot stand te komen kabinet. Thans 
is er geen vooroverleg meer en ledere partij werkt 
voor zichzelf. Na de verkiezingen zit men dan met hot 
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probleem, een kabinet te vormen. Derhalve werkt de 
evenredige vertegenwoordiging minder bevredigend 
voor de vorming, maar wel gunstig voor de stabiliteit 
van het kabinet. Vroeger was de samenstelling een 
districtsprobleem, thans zijn de partijen ten gevolge 
van het nieuwe stelsel aan dat stelsel aangepast en 
gewijzigd. 
Vraag "V. 

Een opinie-onderzoek kan altijd nuttige gegevens 
opleveren, welke als materiaal voor de commissie te 
gebruiken zijn. 

Spreker verzekert nogmaals, dat hij slechts eni
ge losse opmerkingen heeft gemaakt, die niet bedoeld 
zijn als een gedegen algemene beschouwing. Hij wil 
gaarne een nota met een uitgewerkt, door hem gedacht 
kiesstelsel, ter beschikking stollen. 

Ten aanzien van het door hem geponeerde plan 
geeft spreker nog de volgende bijzonderheden: 

De kiesdeler wordt uitgerekend op de wijze, zo
als dit tegenwoordig gebeurt. Iedere partij krijgt ' 
zoveel zotels in oen hoofddistrict als zij een veel
voud van de kiesdeler heeft. Bij de overschotten moet 
een concessie gedaan worden aan hot 1 lastenstelsel. 
Daarvoor zou een Rijkslijst moeten worden aangelegd 
met candidaten in volgorde van voorkeur. Het probleem 
der kleine partijen is in de Tweede Kamer naar voren 
gekomen bij de behandeling van de grondwetsherziening. 
Dit probleem zal moeilijkheden blijven opleveren. 

De Voorzitter bedankt Prof,Oud voor zijn uiteen
zetting en wijst op de installatie-rede van Minister 
Beel, waaruit blijkt, dat de commissie de volledige 
vrijheid heeft, een districtenstelsel dan wel een 
stelsel van evenredige vertegenwoordiging of een com
binatie daarvan voor te stellen. 

Mr.van dor Goos van Naters merkt op, dat uit het 
betoog ven ProfoOud enige vragen naar voren komen. De 
belangrijkste punten zijn het -niodelĵ TCji en de locale 
band. Voordat echter deze punteli in beschouwing wor
den genomen, zal moeten worden vastgesteld, of de 
persoon van de candidaat, dan wel het door de partij 
vertegenwoordigde beginsel het object van verkiezin
gen moet zijn. Hij zelf is voorstander van het stem
men op een partij of beginsel. Spreker wijst er hen, 
die een "beginsel" te abstract vinden, op, dat in 
het kerkelijk loven van dit bezwaar beslist niet 
blijkt. Bij het stemmen op de partij vervallen beide 
genoemde bezwaren, daar ven uit de partij geregeld kan 
worden, dat de kiezers meer in contact komen met de 
mannen van hun beginsel. 

Mr.Nypels wijst er op, dat bij de laatste Kamer
verkiezingen door de partij van de heer van der Goes 
van Naters uitsluitend propaganda gevoerd is op do 
persoon van de heer Drees. 
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Prof.Oud vestigt de aandacht op het zeer sterk 
op de voorgrond brengen van do persoon van de heer 
Colijn in 1937. • • 

Mr .van der G-oes van Naters oordeelt het distric
tenstelsel verdoemelijk en antiselectief. Een dis
trictenstelsel leidt onherroepelijk tot kleine poli
tiek. In Frankrijk zijn de politieke moeilijkheden 
ontstaan tengevolge van de nadelen, verbonden aan 
het naar voren schuiven van kleine belangen en de 
invloed der partijbesturen. Het voorstel van Prof. 
Oud kan hem niet' bevredigen, daar door de indeling 
in de vijf grote hoofddistricten de door de heer Oud 
genoemde voordelen, zoals o.a. de persoonlijke band, 
weer verdwijnen, terwijl tevens het systeem van can-
didaten in plaats van lijsten hem geen verbetering 
toelijkt. Hij wil allereerst ter sprake brengen wat 
het beginsel moet zijn, partij of persoon. Pas wan
neer men besluit persoon te nemen, komt vraag II aan 
de orde. 

Spreker merkt tenslotte op, dat ook in het sys
teem, waarbij de partij op de voorgrond staat, in de 
fractie enkele leden zitting hebben, die zich 
speciaal bemoeien met locale belangen. 

Mevrouw Vcrwey-Jonker stelt voor, allereerst 
vraag V aan de orde te stellen, daar het resultaat 
daarvan van groot belang kan zijn voor het beantwoor
den van de andere vragen. 

Het medeleven van thans en vroeger is niet te 
vergelijken, daar ten tijde- van het districtenstelsel 
geen algemeen kiesrecht bestond. De algemene belang
stelling is zeker niet merkbaar afgenomen. Zij is 
onder de vrouwen zelfs stijgend. 

De cijfers van het niet opkomen, blanco stemmen 
etc, geven geen recht tot de conclusie van geringe 
belangstelling. Ook al zou het medeleven geringer 
worden, dan is het gevaarlijk dit vast te knopen aan 
het kiesstelsel. Langzamerhand gaan wij over van een 
personenstelsel naar een beginselenstelsel, maar de 
persoon telt nog steeds mee. Wij zijn in een over
gangsperiode. Ook in dit opzicht bestaat er een groot 
verschil tussen parlement en gemeenteraad. Spreekster 
stelt voor, bij het opinie-onderzoek twee hoofdpunten 
te onderzoeken namelijk; wat is de affiniteit 
burger - partij en wat is de verhouding burger -
volksvertegenwoordiging.- Zij ondersteunt het plan tot 
opinie-onderzoek sterk, doch hierbij moet niet te 
veel naar kennis gevraagd worden. 

Prof.Barents wenst ook het opinie-onderzoek voor
op te stellen. Hij vraagt zich af, of het niet minder 
kostbaar kan worden gemaakt, door minder mensen te 
ondervragen, daar het niet gaat om de percentages, 
doch om de globale mening van de mensen. Hij stelt 
voor een commissie in te stellen, welke tezamen met 
een .ter zake deskundig.vakman de vragen redigeert. 
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Mr.Nypels heeft geen bezwaar tegen een 
opinie—onderzoek, alhoewel het resultaat niet meer 
dan cijfers kan geven en dit de oorzaken niet aan
geeft. Hij heeft tegen de tegenwoordige regeling 
veel bezwaren, zoals het gebrek aan de juiste animo 
en de moeilijkheden bij het vormen van een kabinet. • 

Door het bestaan der drie zuilen en doordat de 
partijen te fatsoenlijk zijn geworden, is er een 
vorm van samenwerking ontstaan, welke slechts op 
compromis berust•. Ten gevolge daarvan worden er geen 
markante desiderata bij de verkiezingen gepropageerd. 

Het districtenstelsel bevordert het sportieve 
element, maar de resultaten daarvan kunnen nauwelijks 
groot zijn, daar door de drie zuilen ook het gedwon
gen compromis blijft bestaan. Het kiesstelsel is 
niet van overwegende betekenis. 

• 

Prof.Barents merkt in verband met de stabiliteit 
op, dat na de oorlog Frankrijk 2J52 dagen zonder rege
ring is geweest en Nederland 230. 

Prof.Duynsteo wenst uit te gaan van de malaise, 
waarin de politieke belangstelling der bevolking 
zich bevindt. De politieke betekenis der verkiezin
gen is geëffaceerd. De kiezers krijgen geen attrac
tieve beslissingen meer te nemen. Hij vraagt zich 
af, hoe een juis te belangstelling kan worden opge
wekt, wanneer het aan de mensen niet duidelijk is 
te maken,- waarvoor zij deze belangstelling dienen te 
hebben. 

Als voordeel van het districtenstelsel noemt 
hij, dat het gunstig is coalities te maken. Dit voor
deel zou op de een of andere wijze in het bestaande 
stelsel moeten worden ingevoegd. In samenhang met 
hetgeen hij als tweede punt zal opmerken meent spre
ker, dat een dergelijke oplossing zou kunnen bestaan 
in het toekennen van een zekere geprivilegeerde po
sitie aan een lijstencombinatie, die de landelijke 
overwinning behaalt, bij de restzetelverdeling. 

Wat betreft de vraag, partijen of personen lijkt 
het hem niet meer mogelijk, terug te keren naar een 
volledig pcrsonenstelsel. Hij acht dit ook niet van 
overwegend belang voor de kiezers, daar in ons land 
een dominerende invloed van personen als zodanig bij 
de kiezers als regel weinig bij de volksaard past. 
Vereist is, dat men te onzent zowel kan kiezen op 
een politiek beginsel als op personen, die de kracht 

" en de wijsheid hebben de principiële maatstaven in 
het beleid tot gestalte te brengen. Over het voorstel 
van Prof.Oud kan hij nog niet veel zeggen, doch het 
tegenwoordige Duitse stelsel is voor hem attractief, 
daar het voor de partijen van belang is, meer bij de 
kiezers in de smaak vallende personen candidaat te 
stellen. De partij zal dus meer op de personen let
ten, hetgeen een verbetering geeft. De tegenwoordige 
politieke vergaderingen aoht hij uiterst vervelend. 
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Spreker wenst een premie voor verbonden partij
lijsten tezamen met een correctie naar het Duitse 
systeem. 

Mr.van der Goes van Naters merkt op, dat deze 
premie alleen werkt, wanneer de"verbonden lijst de 
meerderheid krijgt. Spreker is van mening, dat voor 
Nederland dit premiestelsel niet ijÉ aanmerking komt. 

Prof.Oud merkt op, dat Prof.Düynstee dat ook 
niet bedoelt. 

Prof.Ryppcrda Wierdsma zegt met Prof.Oud niet 
te willen terugkeren tot het districtenstelsel. Hij 
kan zich verenigen met de opinie van Mevrouw Verwey-
Jonker. Het districtenstelsel vertoonde nog andere 
elementen dan sport en strijd. Dit laatste kwam zeker 
niet overal voor. Men mag de gunstige werking van het 
oude stelsel niet generaliseren. 

Prof.Donner steunt het voorstel tot opinie
onderzoek, doch verwacht hiervan niet overmatig veel. 
De mogelijkheid, dat het nuttige gegevens oplevert, 
is -evenwel, niet uitgesloten-. Wat betreft het begin
sel partij of persoon kan hij accoord gaan met Prof. 
Düynstee. In Nederland is het niet mogelijk, opnieuw 
een personensysteem in te voeren ten gevolge van het 
karakter 'der partij. Het beginsel komt echter meer 
tot zijn recht, wanneer er een persoon bij gedacht 
kan worden, hetwelk tevens kan voldoen aan de behoef
te' naar een grotere locale band. Bij het huidige par
tij enbeginsel raakt' het vitale element sterk op de 
achtergrond. Het. i-s misschien minder selectief, doch 
voor gr.ote 'delen des iand-s maakt de persoon de be
langstelling voor partijen of beginsel. 

Mr.van der Goo-s van Naters vraagt, of er reeds 
een onderzoek is ingesteld naar de conclusies en in
drukken van de recente Duitse verkiezingen. 

De Voorzitter deelt mede, dat deze kwestie reeds 
dezelfde morgen met het secretariaat is besproken. 

Mr.van Ommen Kloeke vermeldt, dat the University 
of Michigan momenteel een onderzoek dienaangaande in
stelt. Zodra het resultaat van dit onderzoek gepubli
ceerd wordt, zal dit voor de leden der commissie ver
menigvuldigd worden. 

Prof.Schlichting acht een enquête gewenst. Hij 
stelt voor twee soorten vragen te stellen: Wat weet 
Gij en wat gevoelt Gij? Hij constateert, dat ter aan
prijzing van het districtenstelsel veel bewoordingen 
zijn gebruikt, zoals sport en aardigheid. Hij meent 
echter, dat niet kan worden ontkomen aan een degelij
ke vergelijking van het districtenstelsel met de E.V. 
Hij verzoekt het secretariaat voor de gegevens hier
van zorg te dragen. 
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Prof.Rypperda Wierdsma acht selectie altijd mo
gelijk. In het ene geval gebeurt het door de kiezers 
en in het andere geval door het partijbestuur. Dit 
laatste is nuttig, daar er aldus meer deskundigen 
kunnen worden gekoezen. Het systeem van Prof.Oud ziet 
hij niet als een belangrijke wijziging in het lij sten
stelsel. Het voordeel weegt niet op tegen de bezwaren, 

Prof.de Jong; merkt op.,- dat de door hem opgestel
de vragenlijst een product is van hetgeen in de com
missie van'voorbereiding is besproken, en wat in het 
algemeen door het N.I.P.O. wordt gevraagd. Zij is 
meer bedoeld'als een overzicht van wat er aan de orde 
kan worden gesteld. Het heeft technische voordelen de 
vragen af te wisselen door enige feitelijke vragen; 
dat geeft de ondervraagden meer vertrouwen en voor
komt daardoor het antwoord: "Ik weet het niet". De 
vragenlijst is slechts bedoeld als een schema van wat 
behandeld moet worden, terwijl het aantal vragen 
reeds kleinier is dan bij een opinie-onderzoek ge
bruikelijk. 

Mi', van der G-oes van'Nnters stelt voor, een klei
ne subcommissie in te stellen, bestaande uit Prof. 
Donner, Prof.Schlichting en Mevrouw Verwey-Jonker, om 
de vragen naar aanleiding van het in de vergadering 
besprokene te bestuderen. 

Mr.Beernink kan niet erg enthousiast zijn over 
een opinie-onderzoek. De waarde staat voor hem geens
zins vast. Hij wijst op de Presidentsverkiezingen in 
1948 in Amerika. Tevens stelt hij de vraag, of het 
eventuele N.I.P.O.-rapport zal worden gepubliceerd 
dan wel geheim zal blijven. 

De Voorzitter zegt hierover nog geen mededeling 
te kunnen doen. 

Wat betreft de vraag I meent de heer Beernink 
dat deze is te herleiden tot de vraag, of er voldoen
de burgerzin bestaat. Hij meent dit ontkennend te 
moeten beantwoorden, alhoewel de schuld hiervan niet 
alleen bij het kiesstelsel berust. 

Wat betreft vraag II ziet hij niet in, dat het 
denkbeeld van Prof.Oud de locale band kan versterken, 
daar de districten te groot worden. Hij is een tegen
stander van het "districtensysteem en meent, dat ook 
het Duitse stelsel te verwerpen is, daar het onbillijk 
kan werken. Hij is meer voorstander van het beginse
lensysteem tegenover dat van de persoon. 

De Voorzitter concludeert, dat de meerderheid 
der commissie voor het opinie-onderzoek is en stelt 
voor, dit zo snel mogelijk uit te voeren, waartoe 
hij een subcommissie, als door Mr.van der Goes van 
Naters geadviseerd, voorstelt. De vergadering stemt 
hiermede in. 

Nadat de volgende vergadering is vastgesteld op 
Donderdag 19 November 195? te 2 uur, sluit de voor
zitter te 5 uur de vergadering. 
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